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1 - HBs ege n tid  

1 - HBs egen tid 
 

Der refereres ikke fra dette punkt. 
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2 - Forslag til AP 2024-25 og budget 20 24  

2 - Forslag til AP 2024-25 og budget 2024   

Indstilling: 

HB skal godkende forslag til DN's Aktivitetsplan for 2024-2025 og tilhørende budget for 

2024, med henblik på at sende forslaget i høring i organisationen den 22. september. 

Herunder godkende proces for udvælgelse af næste tværgående mærkesag. 

 

 

Konklusion 

HB besluttede følgende: 

 

- Målet om medlemshvervning gennem medlemsnetværket omskrives, så det er lettere 

at forstå. 

- Landbrugspolitikken flyttes ud af klimaafsnittet, og det skrives frem, at 

Landbrugspolitikken opdateres med blik for den brede arealanvendelse. 

- AP’en skal signalere, at vi har energibesparelser med, selvom det ikke er en stor 

ressourcemæssig prioritet.  

- Der skal en kort tekst ind i AP om GMO i overensstemmelse med HBs beslutning fra 

juni.  

- De overordnede strategiske pejlemærker omkring samarbejde mm. afspejles i 

afsnittet om det lokalpolitiske arbejde.  

- Sekretariatet gennemgår retningslinjer for lokalafdelinger 

- Projektpuljen øges med 75.000 kr. af overskuddet for 2024 

- HB besluttede, at der skal være bedre mulighed for understøttelse af lokale/regionale 

store sager, som understøttes tværfagligt af både NOMA og 

organisationskonsulenterne i FORM. HB besluttede derfor, at der kun skal være to 

nationale mærkesager, for at frigøre ressourcer til regionale/lokale prioriterede sager 

i den kommende AP 

 

Med ovenstående ændringer godkendte HB, at forslaget til AP og budget sendes i høring. 

HB godkendte også proces for ny mærkesag og indstillingen af kandidater fra 

kommunalpolitisk netværk til mærkesagsgruppen, og Maria, Susanne og Leo meldte sig til 

mærkesagsgruppen. 
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HB drøftede indsatserne og havde følgende kommentarer, som sekretariatet vil forsøge at 

indarbejde eller tage med i det videre arbejde: 

 

Politik: 

- Vedr. Cirkulær økonomi: Vi bliver nødt til at prioritere forbrug, produktion og 

nedbringelse af affald. Vi må gå ind i det indlysende, at vi ikke skal overforbruge 

verdens ressourcer. Energibesparelse og energieffektivisering bør vi se på selv eller 

strategisk gå ind i alliancer med andre, som har ressourcerne.   

- Konkret blev foreslået på side 7, højre spalte før den grønne kasse: “DN ser også 

energipolitikken som en helhed, der omfatter hele energikæden, fra energitjenester, 

energiforbrug, distribution til produktionsformer og ressourceforbrug. Her er det bl.a. 

afgørende, at der spares på energiforbruget, og at energi anvendes så effektivt som 

muligt. Sparet energi reducerer behov for at producere energi og brug af ressourcer. 

DN vil i strategiske alliancer med andre NGO’er og interessenter fremme 

energibesparelser og -effektiviseringer bl.a. i bygninger, husholdninger, transport og 

almindelig adfærd. 

- Foreslået nyt punkt i den grønne kasse: "Indgåelse af strategiske alliancer med 

andre interessenter med henblik på energibesparelser og energieffektivisering. 

- Fredninger: Urealistisk at frede jord i nærheden af virksomheder, som er opkøbt 

mhp. udvidelse. Det bør tages ud.  

- Der skal en tekst ind i AP om, at DN vil påvirke regeringens linje forhold til den 

foreslåede EU-regulering af nye GMO’er i overensstemmelse med HBs beslutning fra 

juni. 

- Landbrug flyttes væk fra klima og får sin egen overskrift. Landbrugspolitik er mere og 

andet end klima. Landbrugspolitikken opdateres ned blik for den brede 

arealanvendelse. Under klima slettes tilsvarende. 

 

Landbrug 

- . Vi skal have en ambition om at sætte arealanvendelse på dagsorden. Det sættes 

ind i naturafsnittet. Stiig Markagers input om behovet for at omlægge landbrugsjord til 

natur omkring vores mest næringsstofbelastede havområder skal med. Det behøver 

ikke være en politikproces om arealanvendelse, men det er vigtigt at arbejde med. 

Herunder samspil med bl.a. Concito. 

- Arealanvendelse i byerne skal tilføjes. Mere plads til naturen i byerne er et markant 

tema, fordi måden byudvikling foregår på i byerne, presser naturen. 

- Som mulig tekst blev på Side 4 venstre spalte før Mere plads til naturen på land 

foreslået indsat ”Vi vil i DN sætte på dagsorden, hvordan vi i Danmark sikrer en 

arealanvendelse, der tilgodeser natur, vandmiljø, klima og drikkevandsinteresser, 

herunder udtagning og omlægning af landbrugsjord. Vi vil skabe alliancer og pege på 

virkemidler, som kan understøtte mere plads til natur og skabe synergi mellem 

naturindsatsen og indsatsen for bedre vandmiljø, klima og drikkevand" 

- ”Færre dyr i staldene”. Lad os komme ud af busken og skrive, hvad vi mener. Vi skal 

have husdyrproduktionen ned og mere plantebaseret produktion. 

 

Lokalpolitisk arbejde: 

- De overordnede strategiske pejlemærker omkring samarbejde mm. skal afspejles i 

afsnittet om det lokalpolitiske arbejde.  

- De lokale initiativer skal understøtte mærkesager  

- Bullits vedr. det lokalpolitiske opdateres, så det er mere levende.  

- HB savner, at det skrives ind, at alliancer er vigtige – også lokalt. 
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- Det er et obs punkt, hvordan vi forholder os til de store lokale sager, som har national 

interesse, men som især foregår ude i afdelingerne.  

- HB ønsker, at flere lokalafdelinger kan gå sammen om regionale politiske sager, som 

understøttes af relevante medarbejdere i sekretariatet. Med færre tværgående 

mærkesager kan vi opprioritere understøttelse af regionale sager som Limfjorden 

eller Køge Bugt. 

 

Unge: 

- Det er uklart, hvordan unge integreres i DN. Der står meget lidt om Ung-afdelingerne, 

og hvad vi gør med dem. Gør det mere konkret – hvad er planen? De unge må gerne 

fylde i afdelingerne. Sekretariatet svarede, at vi har igangsat et udviklingsprojekt, 

hvor vi helt bevist er i en afklaringsfase, hvor vi ikke har truffet beslutning om, 

hvordan de unge bedst bliver en del af DNs organisation fremover i hhv. afdelinger, 

DN Ung-afdelinger og tværgående aktiviteter. Denne pointe skrives frem samt, at det 

klart er en ambition med vækst i unge aktive. 

 

Børn: 

- Det er vigtigt, at der er den rigtige allokering af ressourcer til de ambitiøse mål på 

børn og unge. 

- Besparelsesforslag fra HB: Årlige børneundersøgelser. Kan det gøres hvert andet 

år? Sekretariatet svarer, at det kan vi vurdere på, men har god brug af dem ift. indsigt 

om familiernes behov samt til presse, hvor undersøgelsen skal være relativt ny for at 

være relevant. 

 

Aktive og frivillige: 

- De Faglige udvalg er ikke nævnt i AP, men bør have et afsnit 

- FN’s verdensmål bør også nævnes ifm. aktive. Fx rummelighed og mangfoldighed. 

- Man forstår ikke ved at læse AP, at afdelingerne har en helt særlig rolle. og her kan 

man få indflydelse 

- Regionale mærkesager nævnes her, så det fremgår, at organisationskonsulenterne 

skal støtte afdelingernes initiativer. Skrives frem nederst side 13. 

- Årlig aktiv- og frivilligundersøgelse. Kan den skæres væk? Der blev svaret, at det kan 

den godt, men den er en vigtig motivationsfaktor, så vi kan vise hinanden, at vi 

arbejder i retning af strategien. 

- AP gennemskrives for lokalafdelinger. Vi bør bruge ordet ”afdelinger”. 

 

Medlemmer: 

- Målet om medlemshvervning gennem medlemsnetværket skrives, så man forstår det. 

- HB savner, at det beskrives, at der er særlige medlemsfordele. Sekretariatet svarer, 

at det står i 5.3, og at det er en ambition på sigt at investere i dette. 

 

Tværgående støttefunktioner: 

- Evaluering af nye initiativer skal stå nævnt – måske under administration 

- Kampagner udvikles så vidt muligt med deltagelse af de lokale 

- Det skal nævnes, at gennemgang af DNs IT-landskab har en høj prioritet  

 

Budget: 

- Der ikke sat nok penge af til lokale projekter. HB efterspørger mere smidighed ift. 

fordeling til aktive afdelinger. HB ønsker, at sekretariatet gennemgår retningslinjer for 

lokalafdelinger, så reglerne er klare og ikke beror på ikke nedskrevne 

“tommelfingerregler”. 
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- HB besluttede, at projektpuljen øges med 75.000 kr. af overskuddet for 2024 

- Nogle ønskede, at posten til netværk øges. Budgettet er både i 2023 og 2024 øget, 

hvorfor det blev besluttet at fastholde beløbet og se tiden an. Forbruget følges i 

forbindelse med budgetopfølgningerne.  

- Netværk diskuteres generelt, herunder også i Organisationsudvalget 

 

Input fra organisationen 

- Alle forslagsstillere får et svar fra Maria på vegne af HB. 

- Svaret til GMO i nr. 22 skal afspejle beslutningen vedr. GMO i HB før sommerferien 

- Ift. nr. 27. skal det afspejles i svaret, at har HB besluttet at tage retningslinjer for 

afdelinger + netværk op til drøftelse på et senere møde. Kommentaren om, at der 

skal være en specifik leverance for at et netværk er relevant nedtones. 

- Svar på forslag 5 og 6 som handler om natur og grønne områder skrives om, så det 

afspejler HB’s drøftelse på mødet vedr. tværgående mærkesag og lokal forankring.  

 

Tværgående mærkesag 

HB godkendte kommissoriet og tidsplanen. HB ønsker at evaluere på den nuværende 

mærkesag og processen omkring og så vidt muligt lade evalueringen indgå i det fremtidige 

arbejde. Men selvom evalueringen ikke foreligger, er det nødvendigt at arbejde videre med 

de næste temaer for at få dem vedtaget på REP i november. Foreløbige refleksioner fra den 

første tværgående mærkesag peger på, at det er lykkedes at sætte mere plads på 

dagsordenen, ønsket om en naturlov er skrevet ind i regeringsgrundlaget, og der blev skabt 

godt engagement omkring kampagnen. Det er dog også oplevelsen hos Maria og 

sekretariatet, at mærkesagen har været for ukonkret (derfor tog det lang tid at komme i 

gang), og det har været for svært for afdelingerne at bidrage. Det bør indgå i det videre 

arbejde. Drikkevand er et godt eksempel på en sag, der har bundet det lokale og nationale 

sammen. De erfaringer vil vi tage med ind i de nye mærkesager. 

 

Fordi der nu i AP er øget fokus på regionale projekter, der skal vokse nedefra i samspil ml. 

NOMA og FORM, reduceres antallet af mærkesager til to. REP skal således vælge to 

mærkesager af 3-4 forslag. 

 

 

3  
 

 

 

3 - Dagsorde n for REP 19. nov.  

3 - Dagsorden for REP 19. nov.   

HB skal godkende dagsordensudkast til repræsentantskabsmødet i november. 

 
 

Konklusion 

HB drøftede udkastet til REP-dagsorden.  

HB besluttede, at Skovsgaard sættes på dagsorden før AP efter præsidentens beretning. 

Obs. at nævne naturfondens øvrige arealer, herunder de arealer, der er ved at blive 

afhændet og baggrunden. 

HB besluttede desuden at starte mødet kl. 10 og at udvide Skovsgaard-punktet med den 



 
HB-møde - 28-04-2023 5 

 

ekstra tid.  

 
01H XTC P6Y36IN 2A7PDPN G3WTO3PVDIWA4F_01H XTCP65OLX2LH 4D QA5BIWXH GTN62F33W 01H XTCP6Y36IN 2A7PD PNG3WTO3PVD IWA4F_01HXTC P62PKUMFN 6N YIBH ZW5GKD 6GD QJTC  
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4 - Ve dtægtsændringer  

4 - Vedtægtsændringer   

HB drøfter og vedtager proces for vedtægtsændringer og beslutter holdning til første runde 

af emner. HB bemyndiger sekretariatet til at udpege en vedtægtsgruppe. 

 
 

Konklusion 

HB godkendte den foreslåede proces for vedtægtsændringer. HB ønskede at sende 

nedenstående temaer i høring sammen med forslag om frister på ændringsforslag. 

 

HB besluttede ikke at sende spørgsmålet om OU i høring, da HB er enig i OU’s anbefaling 

om ikke at indskrive OU i vedtægterne, ligesom HB ikke ønsker en gennemskrivning af 

afdelingernes vedtægter. 

 

Birgitte, Sebastian Jonshøj, Sebastian Krab og Michael meldte sig til skrivegruppen. 

 

HB drøftede holdning til første runde af emner, som OU har indstillet til HB. De er oplistet 

nedenfor. 

 

HB’s sammensætning og kompetencer 

HB ønsker, at valgbarheden udvides, så HB eller REP kan indstille en kandidat uden for 

REP gennem fx 10 stillere. HB bakker op om OU’s forslag, men har brug for åbenhed ift. den 

endelige procedure og inviterer til input i foreningen. HB anerkender behovet for 

mangfoldighed og øget valgbarhed. 

HB drøftede, om udvalgsformænd kan få en observatørpost i stedet for en fast post i HB.  

 

Faglige udvalg 

De faglige udvalg kan give sekretariatet fagligt modspil og agere faglig vagthund. 

Revitaliseringen af udvalgene har betydet, at fagligt kompetente personer stiller deres 

faglighed til rådighed, bl.a. fordi de føler at der er direkte adgang til hovedbestyrelsen. Det er 

ikke sikkert, at de vil det, hvis de ikke er repræsenteret via deres formand i HB. Flertallet i 

HB mener, at udvalgene skrives ud af vedtægterne, men at der skal være retningslinjer for 

hvor længe, udvalgene skal være fungerende for at sikre kontinuiteten, hvis man opretter 

nye udvalg. Det skrives ind i motivationen, at der er en risiko for at det bliver sværere at 

rekruttere. 

 

Samråd 

HB bakker op om OU’s indstilling om at åbne strukturen op ift. medlemskabet og deltagelse i 

samrådene, så ikke kun formænd og næstformænd kan deltage. 

HB drøftede samrådenes relevans. Hvis vi særligt organiserer os i netværk og omkring 

faglige sager, får vi så for mange organisatoriske strukturer? 

HB sender spørgsmålet til debat uden at tage stilling på forhånd. 
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Dagsordensudvalget 

HB mener, at DU’s eneste rolle er at beslutte indkomne forslag. 

 
 
1HXTC P6ZJZRMTJ4MZ6FBY3Z6H KK2BU 65M_01H XTC P65IFXBTG7DVDR AYU TEP3R Y7XBYU 01HXTCP6ZJZRMTJ4MZ6FBY3Z6H KK2BU65M_01HXTC P66FVJP5WUCRDFG2TAR 6TS7UTOY5  
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5 - Budgetopfølgning 2. kvartal 

5 - Budgetopfølgning 2. kvartal 
 

HB orienteres om kvartalsregnskabet for 2. kvartal 2023. 

 

Konklusion 

Puljen til projekter er brugt eller prioriteret for i år. HB ønsker, at sekretariatet skriftligt 

orienterer HB om der er stor efterspørgsel på puljen. På den baggrund tog HB orienteringen 

til efterretning. 

 

 
01H XTC P62RIEH7Q7AVWBC YQHU E2R P7M OYX_01H XTCP65OLY2EPVB75JD 2AWMUPWQKSSCT 01HXTCP62R IEH 7Q7AVW BCYQHUE2RP7M OYX_01HXTC P66BZIPH4XQ3O5HIJMR4A6QRTC 3E  
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6 - Godke ndelse af mødekalender for 2024  

6 - Godkendelse af mødekalender for 2024 
 

HB skal godkende mødekalender for 2024. 

 

Konklusion 

HB godkendte mødekalenderen med følgende ændringer: 

• D. 18. januar flyttes til d. 17. januar i samme tidsrum 

• D. 15. maj flyttes til d. 16. maj i samme tidsrum 

• D. 28. juni flyttes til d. 27. juni i samme tidsrum 

• D. 5. december flyttes til onsdag d. 4. december samme tidsrum. 

 

Den opdaterede mødekalender sendes ud, og HB inviteres via outlook hurtigst muligt. 

1HXTC P6726N YGC ER 75VAJRKH GZ7U XDU PA_01H XTCP6432I4URBGYM VEKUCM YZ5Q73QME 01HXTC P6726NYGCER 75VAJRKH GZ7UXDU PA_01H XTCP62ITVDI2XZBSFHL3NTLFYBTV2QT   

 

 7  
 

 

 

7 - Gensi dige orienteringer  

7 - Gensidige orienteringer 
 

Knud Erik orienterede om status på GMO-sagen og om besøget hos KMC i Brande.   
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Susanne orienterede om terrænreguleringssager i planklagenævnet. Der er blevet en mere 

restriktiv praksis, hvilket er godt, fordi det blandt handler om affaldsjord. Der er netop truffet 

en afgørelse om, at det kræver landzonetilladelse at anlægge færiste og låger i 

naturnationalpark Fussingø. Det betyder bl.a., at der skal være høring forud for 

anlæggelsen. 

 

Michael orienterede om, at klagenævnet tabte retssagen om Stevns Klint-sagen i byretten. 

Den er appelleret til landsretten. En af de lokale storbønder sprøjtede i sidste uge hele 

marken langs klinten med Round Up. 
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8 - Evt. og evaluering af mødet 

8 - Evt. og evaluering af mødet 
 

En spurgte, om og hvordan DN arbejder for VE hos godgørende virksomheder som fx 

Givskud Zoo, som ikke må indkomstgenere og derfor ikke må oprette VE på tag og arealer. 

Sekretariatet følger op skriftligt. 

 

Der var ros til mødelederen for opsamling på AP-punktet. 

 

Det blev pointeret, at dagsorden var lidt stram. 

 

Det blev foreslået, om man på sigt kan lave et system med levende noter, så man kan følge 

hinandens tanker, når man forbereder sig. Sekretariatet svarede, at den funktion allerede 

findes i Teams. 

 


